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REVISTA PRESEI 

 

 BNS: Acum avem o rectificare de suprafata. Cea reala va fi facuta probabil in noiembrie 

 

Adevarata rectificare va fi operata probabil in luna noiembrie, daca se are in vedere evolutia unor 

categorii de cheltuieli, considera Blocul National Sindical (BNS), care atrage atentia asupra 

faptului ca mutarea presiunii bugetare in ultimele doua luni ale anului inseamna o amanare 

nejustificata si periculoasa pentru stabilitatea bugetara. 

 

In opinia BNS, in acest moment, Guvernul a optat pentru o rectificare bugetara de suprafata, 

avand ca obiective reale cresterea sumelor defalcate catre bugetele locale, in special cele pentru 

echilibrarea bugetelor comunitatilor locale; acoperirea prin transfer a deficitelor inregistrate deja 

de bugetul asigurarilor sociale si Fondul National Unic de Asigurari Sociale de Sanatate 

(FNUASS), asigurand astfel resursele pentru cresterea pensiilor din luna septembrie si pastrarea 

deficitului in limite relativ controlabile. 

 

Intr-un comunicat, BNS arata ca rectificarea bugetara aprobata luni in sedinta de guvern duce la 

scaderea subventiilor, a cheltuielilor de capital, a finantarilor pentru investitii, alocarilor pentru 

cofinantarea proiectelor europene, "toate pentru a acoperi angajamentele de asistenta sociala, 

cresterea serviciului datoriei publice si transferurile pentru autoritatile locale". 

 

"Adevarata rectificare va fi probabil operata in luna noiembrie, daca avem in vedere evolutia 

unor categorii de cheltuieli. Un astfel de exemplu este executia cheltuielilor FNUASS. 

 

La 6 luni, cheltuielile totale ale FNUASS erau realizate in proportie de 50,6%, in structura, 

situatia fiind insa urmatoarea: 

 

 cheltuielile de personal aferente anului 2019, suportate din FNUASS, erau consumate in 

proportie de 54,4%; 

 transferurile pentru acoperirea cresterilor salariale pentru personalul medical din spitale - grad de 

realizare 56,8%; 

 cheltuielile pentru asistenta sociala - 75,6%. 

 

Cu toate acestea, pentru partea de cheltuieli, nu se propune niciun fel de rectificare", se spune in 

comunicat. 

 

 

 

http://www.ziare.com/economie/buget/guvernul-va-adopta-luni-rectificarea-bugetara-1573194
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Intarzierea rectificarii reale creeaza insa probleme in functionarea unor servicii publice, 

avertizeaza BNS, cum ar fi transportul pe calea ferata, intrucat suplimentarea subventiei in acest 

sector este necesara si urgenta. 

 

"Pana la viitoarea rectificare, Guvernul trebuie sa gaseasca insa surse de finantare, cel mai 

probabil cu impact negativ, direct si consistent asupra populatiei. Este foarte posibil ca acest 

impact sa fie amplificat intr-un mod semnificativ de evolutia pretului gazelor naturale, este 

cunoscut deja faptul ca a fost initiata de Comisia Europeana o procedura de infringement 

impotriva Romaniei, considerand ca sistemul de plafonare a preturilor la gaze introdus in 

decembrie 2018 prin OUG 114/2018, contravine legislatiei UE", afirma BNS. 

 

Sindicalistii considera ca in ultimii cinci ani "am fost martorii promovarii de catre guverne a 

unor masuri de politica fiscala de-a dreptul hazardate". 

 

"Reducerea poverii fiscale pentru mediul de afaceri, in asteptarea unor cresteri semnificative a 

bazei de impunere care nu s-au mai produs niciodata sau aplicarea unor masuri de tip experiment 

gandite in laboratoare 'absconse' ale decidentilor politici sunt doar cateva exemple in acest sens. 

Rezultatul se vede in evolutia veniturilor fiscale ale bugetului general consolidat. 

 

Daca in semestrul I 2015 veniturile fiscale colectate la bugetul general consolidat reprezentau 

9,9% din PIB, in semestrul I 2019 acestea abia mai ating 7% din PIB. 

 

In mod similar, veniturile curente s-au redus de la 15,1% din PIB in semestrul I 2015, la 13,6% 

din PIB in semestrul I 2019. Desi ANAF a trecut prin numeroase schimbari ale componentei 

echipei de conducere, rezultatele au ramas neschimbate. 

 

Pare ca resorturi ascunse limiteaza semnificativ capacitatea ANAF de a colecta venituri 

suplimentare prin reducerea evaziunii fiscale. Masurile initiate in acest sens sunt promovate in 

multe cazuri cu reticenta si uneori intr-o modalitate ce impiedica valorificarea acestora", mai 

mentioneaza BNS, printre altele. 

 

(Sursa: ziare.com) 

 

 PSD depune plângere penală împotriva liberalilor care au acuzat guvernul că a furat 

bani de la stat/ Cum răspunde PNL 

PSD a anunţat, marţi, că va depune o plângere penală împotriva liberalilor care acuză guvernul 

PSD-ALDE că a măsluit rectificarea bugetară şi că a furat 10% din PIB în ultimii doi ani şi 

jumătate. Social-democraţii susţin că aceste afirmaţii sunt false şi pun în pericol securitatea 

naţională. 
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„PSD condamnă modul în care PNL dezinformează în mod conştient populaţia cu privire la 

rectificarea bugetară. Declaraţiile din ultima perioadă ale unor lideri PNL care acuză Guvernul că 

ar fi -falsificat- datele financiare şi că ar fi -furat 10% din PIB- sunt de o gravitate deosebită şi 

intră sub incidenţa prevederilor Codului Penal privind comunicarea şi răspândirea în mod 

conştient de ştiri false care pun în pericol securitatea naţională. (...) Afirmaţia că acest document 

ar fi fost „falsificat” de un membru al guvernului este o minciună, un atac politic absurd ce nu 

poate fi probat în niciun fel de către reprezentanţii PNL. Prin urmare, PSD anunţă că va face o 

plângere penală împotriva reprezentanţilor PNL care au formulat şi au răspândit în mod 

iresponsabil astfel de informaţii, cunoscând caracterul fals al acestora şi efectele negative pe care 

le pot genera asupra economiei naţionale”, a transmis PSD, într-un comnicat de presă remis 

MEDIAFAX. 

Social-democraţii precizează că acuzaţia că PSD ar fi furat 10% din PIB în ultimii doi ani şi 

jumătate este contrazisă de rapoartele autorităţilor. 

„De asemenea, acuzaţia că „aproximativ 10% din PIB s-ar fi furat în ultimii doi ani şi jumătate” 

şi că banii ar fi ajuns la PSD şi ALDE este contrazisă de toate rapoartele autorităţilor care au 

desfăşurat controale asupra modului în care au fost cheltuiţi banii publici. PNL dă dovada unui 

comportament ridicol şi a unei grave inconştienţe privind implicaţiile pe care un astfel de demers 

le poate avea”, se mai arată în comunicatul de presă remis MEDIAFAX. 

PSD susţine, totodată, că acuzaţiile PNL la adresa guvernului pot afecta încrederea investitorilor 

şi a cetăţenilor în datele dinanciare oficiale. 

„Aceste acuzaţii - lipsite de orice acoperire factuală şi formulate în mod iresponsabil de către 

PNL împotriva Guvernului - pot afecta încrederea investitorilor şi a cetăţenilor în datele 

financiare oficiale, fapt ce poate genera un impact negativ asupra economiei naţionale şi a 

climatului social. 

Estimarea Guvernului privind veniturile ce vor fi încasate până la finalul acestui an a fost 

prezentată într-un document oficial, autentic, asumat de întreaga echipă guvernamentală”, mai 

transmite PSD. 

Reacţia vine în urma acuzaţiilor senatorului PNL Florin Cîţu, care susţine că PSD-ALDE a furat 

aproximativ 10% din PIB în ultimii doi ani şi jumătate. 

„Trebuie să aflăm adevărul despre cât de mare este gaura în urma jafului celor de la PSD-ALDE. 

Trebuie să aflăm câţi bani au furat de la buget. Estimez că vorbim de aproximativ 10% din PIB 

furat în ultimii doi ani şi jumătate. Bani care au ajuns la PSD-ALDE”, a scris Florin Cîţu, marţi, 

pe Facebook. 
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Şi europarlamentarul PNL Rareş Bogdan a acuzat guvernul că a furat 10% din PIB. 

„10% din PIB furat în ultimii 2 ani şi jumătate îmi arată că e rost de un dosar penal. Grupir! Ar fi 

Dăncilă şi Teodorovici. Ei nu au semnat declaraţia olografă că îşi asumă bugetul, ceea ce 

echivalează cu o mărturisire. Pe lipsa intenţiei scăpau dacă semnau. Întrebare: ce au făcut cu 

banii? Pentru salarii şi pensii au luat credite. Deci: Ce aţi făcut cu banii?”, se arată în postarea 

europarlamentarului liberal, de pe Facebook. 

Cîţu, după ce PSD a anunţat că îi va face plângere penală: Dăncilă nu va mai prinde turul 

doi 

Senatorul PNL Florin Cîţu a reacţionat, marţi, după ce PSD a anunţat că îi va face plângere 

penală. Liberalul a afirmat că nu este speriat şi că Viorica Dăncilă nu va mai prinde turul doi la 

prezidenţiale, după ce acesta le va prezenta procurorilor dovezile privind măsluirea bugetului de 

stat. 

 

"PSD m-a mai anchetat în 2017 prin ASF tot la ordinul lor. Vă daţi seama că nu mă sperie 

chestia asta şi de abia aştept să merg în faţa procurorilor, să prezint dovezile. De fiecare dată nu 

scapă. Viorica Dăncilă, după ce prezint dovezile acestea, nu mai prinde turul doi", a declarat 

Florin Cîţu, pentru MEDIAFAX. 

Senatorul PNL a anunţat că va sesiza Curtea de Conturi şi Comisia Europeană în privinţa 

bugetului de stat. 

„Voi sesiza Curtea de Conturi şi Comisia Europeană în privinţa bugetului. Curtea de Conturi ar fi 

trebuie să se autosesizeze dar se pare că preşedintele acesteia lucreaza cu PSD-ul”, a adăugat 

Cîţu. 

  

 Viorica Dăncilă anunţă că va lua măsuri ferme în organizaţiile PSD fără performanţe: 

Toţi trebuie să ne asumăm. Şi eu îmi asum 

Liderul PSD Viorica Dancilă a anunţat că se vor lua măsuri ferme în organizaţiile cu rezultate 

slabe şi că preşedinţii de filiale trebuie să îşi asume rezultatele de la prezidenţiale. 

Liderul PSD Viorica Dancilă a anunţat, într-o conferinţă de presă la Craiova, că are încredere în 

colegii de partid. 
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„Am mare încredere în colegii mei, am mare încredere în colegele mele, am mare încredere în 

membri de partid. Eu cred că toţi vor fi foarte implicaţi, atât în alegerile prezidenţiale, cât şi în 

celelalte două tururi de alegeri şi cred acest lucru pentru că fiecare dintre ei vor să contribuie la 

dezvoltarea comunităţilor lor, fiecare vor să îşi ducă proiectele mai departe”, a spus Viorica 

Dăncilă. 

De asemenea, preşedintele PSD a declarat că este de acord cu propunerea liderului PSD Dolj de 

a lua măsuri drastice cu organizaţiile fără rezultate la alegeri. 

„Eu cred că trebuie să susţinem performanţa în cadrul partidului şi cred că trebuie întotdeauna 

apreciate organizaţiile care au rezultate bune şi acolo unde rezultatele nu sunt bune trebuie să 

luăm şi măsuri ferme. Bineînţeles că şi condiţiile sunt de multe ori diferite. Am văzut că e o 

mobilizare mai mare în Oltenia, Muntenia pentru Partidul Social Democrat, altele sunt condiţiile 

în Ardeal. Dar atunci când rezultatele sunt atât de mici, încât se vede că implicarea nu există, 

acolo cred că trebuie să luăm măsurile cuvenite, pentru că altfel o să existe acea percepţie: şi 

dacă muncesc şi dacă nu muncesc, rezultatul este acelaşi. Nu cred că trebuie răsplătite rezultatele 

bune ale unor organizaţii şi acolo unde într-adevăr lucrurile nu merg cum trebuie să venim cu 

alte soluţii”, a mai spus Viorica Dăncilă. 

Preşedintele PSD a precizat că toţi preşedinţii de filiale trebuie să îşi asume rezultatele alegerilor 

şi că fiecare organizaţie va trece prin evaluări. 

„Eu cred că trebuie toţi să ne asumăm. Şi eu îmi asum, ne leagă foarte multe lucruri şi dorinţa de 

a realiza cât mai multe lucruri. Fiecare organizaţie îşi va face o evaluare pornind de la voturile pe 

fiecare localitate. Şi cred că toţi trebuie să ne asumăm această evaluare, nu va fi ceva impus. Va 

veni această evaluare din partea preşedintelui organizaţiei. Şi eu îmi asum, fiecare trebuie să îşi 

asume. Dacă aici îşi asumă Claudiu Manda şi Olguţa Vasilescu, trebuie să îşi asume şi cei de la 

Cluj”, a mai spus Viorica Dăncilă. 

Întrebată de corespondentul MEDIAFAX, ce riscă în calitate de preşedinte al PSD dacă va pierde 

alegerile prezidenţiale, Viorica Dăncilă a precizat că nu ar vrea să vorbească de scenarii. 

„Nu aş vrea să vorbesc de riscuri şi nu aş vrea să vorbesc de scenarii. Aş vrea să vorbesc de 

dorinţa noastră de a câştiga alegerile prezidenţiale şi să îi anunţ pe toţi cei care acum nu ne dau 

nicio şansă, pe toţi cei care ne văd acum în cădere liberă, pe toţi cei care nu mai cred în PSD, să 

lase puţin să mai treacă timpul şi să vedem la următoarele alegeri care va fi rezultatul, să nu-i 

subestimeze pe ceilalţi pentru că nu se ştie”, a spus preşedintele PSD, Viorica Dăncilă. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Dăncilă: Ordonanţele care privesc situaţiile de urgenţă sunt gata; vom demara o 

campanie împotriva traficului de persoane 

 

Premierul Viorica Dancilă a declarat, marţi, la Craiova, că după cazul de la Caracal ordonanţele 

care privesc situaţiile de urgenţă sunt pregătite şi va demara o campanie împotriva traficului de 

persoane. 

 

"Ancheta (n.red.: de la Caracal) este făcută de DIICOT şi nu pot să spun eu dacă sunt sau nu sunt 

mulţumită. Pentru mine, este important să iau toate măsurile ca cei vinovaţi să plătească. Este 

important să aduc, din punct de vedere legislativ, acele elemente astfel încât fie că vorbim de 

Ministerul Justiţiei, fie de situaţiile de urgenţă, fie că vorbim de Ministerul Afacerilor de Interne, 

să avem aceste reglementări pentru ca astfel de fapte să nu se mai întâmple. Am avut discuţii cu 

MAI, cu Ministerul Justiţiei, avem deja pregătite ordonanţele de urgenţă pentru situaţii de 

urgenţă. Am vorbit deja cu domnul Arafat, ştiţi foarte bine că este un grup de lucru în subordinea 

premierului. Pentru mine, este important să demarăm un adevărat război împotriva 

criminalităţii", a afirmat Dăncilă în legătură cu felul în care decurge ancheta la Caracal. 

 

Premierul a precizat că este foarte important ca pe viitor să existe o campanie susţinută împotriva 

traficului de persoane de către toţi cei care vor să ducă această luptă. "Este important ca astfel de 

tragedii să nu se mai întâmple. Pentru acest lucru ar trebui sa existe un consens la nivel naţional", 

a spus şefa Executivului. 

 

Viorica Dăncilă a mai spus că o astfel de tragedie nu ar trebui politizată. 

 

"Nu este corect, nu este uman ca pe o tragedie să încercăm să venim cu elemente politice. Şi eu 

sunt mamă. Sunt convinsă că toate mamele din România s-au gândit la copiii lor şi în acest 

moment cred că trebuie să gândim din punct de vedere uman, dincolo de interesele noastre 

politice. Eu voi face acest lucru", a precizat Dăncilă.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Tăriceanu: Nu vreau să fac parte dintr-o guvernare impotentă. Guvernul acționează din 

inerție 

Președintele ALDE Călin Popescu Tăriceanu a declarat, într-un interviu pentru MEDIAFAX, că 

nu este de acord cu varianta remanierii, emisă de premierul Viorica Dăncilă, spunând că în 

prezent Guvernul funcționează din inerție și este nevoie de un gest puternic, de forță al șefului 

Executivului. 
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"Nu sunt mulțumit cu acest răspuns (n.r. al premierului Viorica Dăncilă, privind remanierea) și 

am să vă explic despre ce este vorba pentru că am văzut în ultimele zile și foarte multe 

comentarii neavenite, aprecieri că ALDE șantajează premierul sau PSD. Nu poate fi vorba de un 

asfel de lucru pentru că nu cerem nimic. Nu am cerut posturi guveramentale, avem. Nu am cerut 

alte poziții sau avantaje care să poată să îndreptățească folosirea acestui termen. Am avut însă o 

discuție cu doamna premier în care, bazat pe experiența mea de premier, i-am recomandat să 

încerce să gândească o restartare a guvernării, în sensul de a-i da posibilitatea să treacă din 

această defensivă în care se află Guvernul, și practic și coalția, de o bună bucată de vreme, într-o 

situație de ofensivă. Pentru asta ar fi fost nevoie și ar fi nevoie de câteva lucruri esențiale: un 

program de guvernare regândit pe baza programului de guvernare care a fost votat în Parlament, 

o asumare a obiectivelor care se pot realiza până la termen, o propunere de noi obiective, o 

reformă a unor instituții ale statului și nu în ultimul rând o restructurare a echipe guvernamentale 

care să șteargă această impresie de lipsă de competență, care trebuie să recunoaștem planează 

asupra guvernului existent", a declarat Călin Popescu Tăriceanu, într-un interviu pentru 

Mediafax. 

"Pentru acest lucru este nevoie de un vot în Parlament. Aceasta este cea mai potrivită formulă 

politică, este prevăzută de altfel și în Constituție și cred că este tribuna cea mai importantă pe 

care trebuie să o utilizezi dacă vrei să faci un astfel de gest politic", a completat acesta. 

Președintele ALDE susține că varianta optimă este restructurarea prin votul în Parlament, iar 

pentru acest lucru este nevoie de o majoritate confortabilă. 

"Dacă vrem nu să ne mulțumim, așa cum mi se pare mie în cazul PSD că performanța pe care 

vor să o atingă -participarea la turul unu al alegerilor și eventual intrarea în turul doi și cu 

siguranță pierderea alegerilor prezidențiale- și vor mai mult decât atât, câștigarea 

prezidențialelor, sigur că și în perspectiva alegerilor care urmează la anul este nevoie de un gest 

puternic, de forță, care să arate hotărârea premierului, capacitatea de a fi liderul acestui partid și 

de a fi liderul Guvernului, de a impune o linie de guvernare. Senzația mea este că în momentul 

de față Guvernul funcționează, poate nu numai guvernul, instituțiile care țin de administrația 

centrală, funcționează din inerție. Nu există o direcție clară care să se fi dat și pe care să o 

urmeze", a mai spus președintele ALDE. 

"Îi rog pe colegii din PSD să se gândească foarte serios la acest subiect, care ne dă posibilitatea 

să mergem mai departe, nu să ne mulțumim să terminăm târâș-grăpiș o guvernare. Ambiția mea 

nu este asta. Pentru mine și pentru colegii mei nu funcțiile în Guvern sunt importante. Nici pe 

mine președinte al Senatului, că am auzit că sunt critici care consideră că ALDE nu dorește să 

iasă de la guvernare că eu am să îmi pierd funcția de președinte al Senatului. Complet greșit. Nu 

vreau să fac parte dintr-o guvernare impotentă. Am auzit și alte expresii de genul “câinele nu 

pleacă de la măcelărie”, vedeți proverbe savante din popor, eu vreau să îi anunț pe foarte mulți că 

colegii mei sunt vegetarieni", a mai spus Tăriceanu. 
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Președintele PSD, Viorica Dăncilă, a declarat, luni, că PSD nu acceptă un ultimatum din partea 

ALDE, precizând însă că social democrații iau în calcul "o remaniere a miniștrilor care nu au 

performat și ajustarea programului de guvernare", dar nu va merge pe varianta restructurării. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Teodorovici: Dacă anul viitor nu încep lucrările la Spitalul din Craiova, eu îmi pun 

demisia pe masă 

Ministrul Fianţelor Publice, Eugen Teodorovici, a declarat, marţi, la Craiova, că dacă anul viitor 

nu vor începe lucrările la Spitalul Regional din Craiova îşi va pune demisia pe masă. 

Ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, a spus, într-o conferinţă de presă, că îşi va da demisia 

dacă anul viitor nu vor începe lucrările la spitalul din Craiova. 

„Ca să fie foarte clar, ca un motiv de încredere pentru oamenii din Dolj, şi din întreaga regiune, 

un lucru pe care mi-aş dori să-l aud din partea mai multor politicieni: dacă anul viitor nu începe 

construcţia spitalului regional de la Craiova îmi pun pe masă demisia, cu toate că nu este treaba 

mea ca ministru de Finanţe, dar am s-o fac din mai multe motive. Primul: oamenii ăştia merită 

acest lucru în regiune şi dincolo de asta fiind preşedinte executiv am o răspundere în plus, să mă 

preocupe modul în care alţi colegi care răspund de sarcini să le şi realizeze”, a spus Eugen 

Teodorovici. 

Potrivit Ministerului Sănătăţii, pentru proiectarea, supravegherea şi construcţia spitalelor 

regionale din Iaşi, Cluj şi Craiova, România va beneficia de sfaturile experţilor BEI, în urma 

unui acord semnat cu reprezentanţii BEI la începutul lunii iulie 2019. 

Cel mai avansat proiect este SRU Iaşi, pentru care a fost realizat studiul de fezabilitate, iar prin 

HG nr.290/ mai 2019 au fost aprobaţi indicatorii tehnico-economici. Cererea de finanţare a 

realizarii SRU Iaşi este în curs de pregătire, astfel încât în luna septembrie urmează să fie depusă 

la Comisa Europeană. 

Pentru Spitalul Regional Cluj Napoca a fost realizat studiul de fezabilitate, a fost obţinut Acordul 

de Mediu şi sunt finalizaţi indicatorii tehnico-economici care vor fi aprobaţi la sfârşitul lunii 

august în Guvern, urmând ca în luna octombrie să fie depusă cererea de finanţare şi pentru acest 

spital la Comisia Europeană. 

De asemenea, se estimează că pentru SRU Craiova, cererea de finanţare va fi depusă la Comisia 

Europeană în luna decembrie. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Petrea Daea face PARADĂ: 'România a realizat în prima parte a anului 47% din 

exportul de grâu al UE' 

România a realizat în prima parte a anului 47% din exportul de grâu al Uniunii Europene, fiind al 

cincilea exportator de grâu al lumii și al optulea exportator de porumb, a declarat marți ministrul 

Agriculturii Petre Daea, la DC News, conform Mediafax. 

„România a fost, este și va rămâne cerealieră, nu ai unde pune altfel de culturi, chiar cu pistolul 

la tâmplă”, a spus ministrul. 

Pe de altă parte, Daea a admis că trebuie adăugată valoare exportului, iar proteina vegetală 

trebuie transformată în proteină animală, care să fie exportată. 

În privința cantităților de produse agricole recoltate în această campanie, Daea a spus că nu le va 

anunța decât după ce „se răsucește cheia în broască” și se încheie recoltatul, dar că 2019 va fi al 

treilea an foarte bun pentru agricultură, în condițiile în care fermierii s-au dotat cu utilejele 

necesare și au primit subvențiile la timp. „Nu ne mai dăm joc de pe podium”, a spus ministrul. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Iohannis vrea să discute în CSAT despre accesul Huawei la licitaţia pentru reţelele 5G 

Preşedintele Klaus Iohannis ia în considerare convocarea unei şedinţe a Consiliului Suprem de 

Apărare al Ţării (CSAT) pentru a discuta despre permiterea accesului companiei chineze Huawei 

la licitaţia pentru frecvenţele necesare reţelelor de tip 5G. 

Şeful statului a declarat, într-o discuţie informală cu presa, că ar trebui să discute în CSAT 

despre permiterea accesului companiei chineze Huawei la licitaţia pentru frecvenţele care vor fi 

utilizate în reţelele de tip 5G. 

"La noi încă nu sunt suficient de îngrijoraţi unii de la noi privind Huawei şi 5G", a spus Klaus 

Iohannis. 

România intenţionează să lanseze în al patrulea trimetru al acestui an o licitaţie privind 

frecvenţele necesare pentru reţelele de tip 5G, a declarat Alexandru Petrescu, ministrul 

Comunicaţiilor şi Societăţii Informaţionale, citat de agenţia Bloomberg. 

Licitaţia va fi deschisă tuturor companiilor, inclusiv celor care utilizează echipamente ale 

grupului chinez Huawei Technologies Co., a afirmat Alexandru Petrescu. 
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Compania Huawei, cel mai mare producător de echipamente de telecomunicaţii din lume, este 

monitorizată atent în Occident din cauza relaţiilor cu instituţiile guvernamentale din China. 

Statele Unite acuză că echipamentele Huawei pot fi utilizate de Beijing pentru activităţi de 

spionaj. Washingtonul îndeamnă ţările aliate să nu accepte echipamente Huawei în reţelele 5G. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Asociatiile pentru autostrada Moldovei vor o intalnire cu Dancila, pe 16 august, cand e la 

Iasi 

 

Asociatiile civice Miscarea pentru Dezvoltarea Moldovei, Moldova vrea Autostrada si Impreuna 

pentru A8 ii cer premierului Viorica Dancila sa se intalneasca pentru a discuta despre realizarea 

Autostrazii A8/Unirii, Ungheni-Iasi-Targu Mures. 

 

Reprezentantii asociatiilor ii amintesc lui Dancila ca s-au intalnit cu ea la Palatul Victoria, pe 8 

februarie 2019, cand au discutat situatia infrastructurii din regiunea aceasta, in special realizarea 

respectivei autostrazi. 

 

"In urma cu trei saptamani, v-am adresat o scrisoare deschisa in legatura cu ignorarea acestei 

autostrazi. Reamintim ca aceasta autostrada este vitala pentru regiunea noastra, pentru iesirea din 

izolare, pentru dezvoltare si pentru crearea de locuri de munca menite a-i mentine acasa pe 

moldovenii care de ani buni sunt intr-un adevarat exod spre alte zone ale Romaniei, dar mai ales 

spre Europa Occidentala. 

 

V-am solicitat atunci o noua intrevedere pentru a va prezenta in mod detaliat de ce este 

importanta aceasta autostrada pentru noi, pentru locuitorii Moldovei ocolite in mod sistematic de 

marile investitii de infrastructura", au transmis reprezentantii asociatiilor. 

 

Acestia ii propun lui Dancila sa se intalneasca vineri, cand premierul se va afla in Moldova. 

 

"Avand in vedere ca vineri, 16 august 2019, veti fi prezenta la Iasi, dorim sa avem o intalnire pe 

aceeasi baza de colaborare. Credem ca veti fi de acord cu noi ca interesele Moldovei nu mai pot 

fi ignorate fara asumarea tuturor riscurilor politice si sociale care decurg de aici", se arata in 

comunicatul celor trei asociatii. 
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Amintim ca pe 30 iulie, dupa sedinta CSAT, presedintele Klaus Iohannis a anuntat ca s-a aprobat 

ca proiectul autostrazii Ploiesti-Brasov sa fie declarat obiectiv strategic de interes national. 

 

"In acest context, am atentionat-o pe doamna prim-ministru ca, inca de la finalul anului trecut, 

este in vigoare o lege pe care Guvernul continua sa o incalce si care prevede obligativitatea 

construirii autostrazii Moldovei. Avem o noua dovada a incapacitatii acestei guvernari de a 

dezvolta Romania. 

 

Este deplina responsabilitate a Guvernului de a gasi solutiile care se impun pentru a putea realiza 

aceste proiecte prioritare pentru milioane de romani, inclusiv posibilitatea declararii si a acestui 

obiectiv de infrastructura ca unul strategic de interes national, lucru pe care l-am propus foarte 

concret in sedinta CSAT-ului de astazi", a declarat Iohannis. 

 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Situaţia metroului din Drumul Taberei | Cuc: Sunt rezolvate toate problemele. Nu 

afectează Magistrala 5 

În cazul diferendului dintre Metrorex si firma Astaldi, care se ocupă de lucrările la Magistrala 5 

Eroilor - Drumul Taberei, ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc a afirmat că „Sunt rezolvate 

toate problemele”, Astaldi a acceptat eşalonarea, iar lucrările rămân să fie realizate la termen. 

„Sunt rezolvate toate problemele. Astaldi a acceptat eşalonarea propusă de Metrorex. Acea sumă 

care a fost câştigată în instanţă nu afectează construcţia Magistralei 5. Bugetul pentru Magistrala 

5 a fost deja stabilit, practic ce execută, banii ăia îi primesc”, a declarat marţi, Ministrul 

Transporturilor la o conferinţă de presă. 

Metrorex a anunţat că a convenit eşalonarea sumei de 94 de milioane de lei, în discuţiile purtate 

între reprezentanţii companiei şi cei ai Astaldi. Până în prezent, Metrorex a achitat, în urma 

proceselor pierdute cu Astaldi, 140 de milioane de lei. 

Astaldi şi-a asumat să finalizeze proiectul până la sfârşitul anului, iar compania română a alocat 

banii necesari lucrărilor la Magistrala 5 în bugetul pe 2019, facturile fiind achitate la zi, 

respectând contractul cu Astaldi, au anunţat, într-un comunicat, reprezentanţii Metrorex. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 

http://www.ziare.com/stiri/csat/iohannis-dupa-csat-am-ajuns-aici-pentru-ca-guvernele-psd-alde-au-umplut-tara-de-slugi-statul-roman-trebuie-resetat-1571574
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 Investiţii de peste 5 milioane de euro pentru reabilitarea pistelor de la Aeroportul 

Otopeni 

Ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc şi Directorul Companiei Naţionale Aeroporturi Bucureşti 

(CNAB), Alexandru George Ivan au semnat marţi, un contract de reabilitare a căii de rulare 

Delta de la Aeroportul Henri Coandă, în valoare de 5,6 milioane de euro. 

Contractul de reabilitare a căii de rulare Delta are o perioadă de proiectare de 2 luni şi un timp de 

execuţie de 6 luni. De asemenea, proiectul are o perioadă de garanţie de 9 ani. 

Directorul CNAB a afirmat că acest proiect este important pentru a permite lucrările la Pista 2, 

iar perioada de garanţie de 9 ani va reduce costurile CNAB în ceea ce priveşte mentenanţa căii 

de rulare. 

“Fără refacerea completă, fără lucrările capitale la calea de rulare Delta, lucrările la Pista 2 nu 

puteau începe deoarece pe perioada cât va fi închisă pista numărul 2, pista numărul 1 va prelua 

tot traficul. Calea de rulare are o garanţie de 9 ani. Prin contractul pe care l-am făcut se vor 

reduce costurile de mentenanţă şi cu reparaţiile pe perioada celor 9 ani cât este în garanţie”, a 

explicat Alexandru Ivan 

Ministrul Transporturilor Răzvan Cuc, prezent la semnare, care a declarant în conferinţele de 

presă anterioare că este nemulţumit de lipsa proiectelor de investiţii de la aeroport şi de echipa de 

management, a explicat cu această ocazie că proiectul va facilita mobilitatea pasagerilor tot mai 

mulţi care utilizează aeroportul. 

“Iată că la aeroport au început să se mişte investiţiile. Acesta a fost unul dintre principalele 

motive ale nemulţumirilor faţă de managementul aeroportului. Este o companie care are fonduri 

foarte multe şi este păcat să nu utilizeze fondurile pentru dezvoltarea infrastructurii acesteia cu 

atât mai mult cu cât vedem că graficul este în permanentă creştere”, a declarant Răzvan Cuc. 

Ministrul a declarat anterior că deşi Aeroportul Otopeni este o companie profitabilă, este 

nemulţumit de lipsa alocării fondurilor pentru proiecte de investiţii. „I-am cerut directorului să ia 

nişte măsuri destul de drastice pentru că este o companie profitabilă, are bani şi totuşi nu văd că 

s-au lansat proiecte. Este foarte important în momentul în care ai bani, nu să stai cu banii în 

conturi ci să faci un profit inimaginabil. Ne interesează ca banii pe care îi au să îi investească în 

obiectivele de infrastructură şi să le modernizeze”, a afirmat Cuc. 

Ministrul Transporturilor, Răzvan Cuc şi Directorul General al CNAB, Alexandru George Ivan 

au semnat luni, contractul de reabilitare a căii de rulare Delta de la Aeroportul Henri Coandă la 

sediul logistic al Companiei Naţionale Administrare Aeroporturi. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Lucrări oprite la drumul expres Craiova-Piteşti și dosar penal pentru constructor. 

Motivul incredibil 

Gata cu munca si pe drumul expres Craiova-Piteşti. Lucrările la primul tronson, de 17 kilometri, 

au fost oprite la nici trei luni de la start pentru că fermierii care au teren în zonă au făcut plângeri 

penale constructorului. 

Începerea lucrărilor s-a făcut cu mare fast, cu Liviu Dragnea - cap de coloană şi câteva borduri 

puse ca piatră de temelie. Drumul nu a mai înaintat aproape deloc, aşa că până acum autorităţile 

se pot lăuda doar cu... bordurile. În total, drumul expres dintre Craiova şi Piteşti ar urma să aibă 

120 de kilometri şi va costa aproape 420 de milioane de euro. Şoseaua a fost împărţită în trei 

tronsoane, cu câte două benzi pe sens şi ar trebui să fie gata în 2022. 

Lia Olguţa Vasilescu, deputat: Constructorul s-a ales cu plângere penală că a intrat pe terenuri 

cu recoltă a anumitor firme și fermieri, deși terenul era expropriat, recoltele nu erau expropriate. 

Urmează ca în momentul în care fermierii își ridică recoltele, să înceapă constructorul să lucreze. 

Este o situație care cred că doar în România se poate întâmpla, nu am auzit în altă țară ca 

constructorul să se aleagă cu plângere penală. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Analiză: Normele europene privind poluarea vor afecta activitatea Dacia 

Dacia a dobândit un număr ce clienţi fideli vehiculelor sale spartane, cu costuri reduse, devenind 

una dintre mărcile cu creştere rapidă din portofoliul Renault, dar ar putea deveni o frână pentru 

compania franceză, din cauza standardelor dure de poluare ale Uniunii Europene, comentează 

Bloomberg. 

Maşinile Dacia trebuie să rezolve mai multe probleme înainte de a îndeplini obiectivele de emisii 

din 2021 ale UE, conform estimărilor companiei de consultanţă ISI Evercore. 

Revizuirea modelelor pentru a respecta regulile ar putea afecta în mod disproporţionat 

rentabilitatea, chiar dacă Renault în ansamblu este mai bine poziţionat decât unii rivali, a scris 

Philippe Houchois, analist la Jefferies din Londra, într-o notă. 

Noile standarde se numără printre numeroasele provocări cu care se confruntă Renault, care se 

luptă să-şi susţină alianţa cu Nissan Motor, în timp ce se confruntă cu o scădere a cererii pe piaţa 

europeană. Luna trecută Renault şi-a redus prognoza pentru veniturile din acest an. 

 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/transporturi/lucrari-oprite-la-drumul-expres-craiova-pitesti-si-dosar-penal-pentru-constructor-motivul-incredibil-1173078
https://www.digi24.ro/stiri/economie/transporturi/lucrari-oprite-la-drumul-expres-craiova-pitesti-si-dosar-penal-pentru-constructor-motivul-incredibil-1173078


14 
 

Începând cu 2020, flotele auto vor trebui să respecte noile limite privind emisiile de dioxid de 

carbon sau vor fi amendate. În scenariul realizat de Jefferies, care presupune o încetinire 

continuă a vânzărilor de automobile, amenzile pe care Renault le-ar putea plăti sunt de 450 de 

milioane de euro sau 17% din profitul estimat pentru anul viitor. 

În ansamblu, datorită tehnologiilor mai curate, maşinile marca Renault emit mai puţin dioxid de 

carbon decât cele Dacia. 

Dacia poate introduce un SUV hibrid, ca un prim pas spre reducerea emisiilor, spun analiştii. 

Olivier Murguet, şeful vânzărilor la Renault, a declarat este greu de imaginat că Dacia nu se va 

integra în tendinţa electrificării maşinilor. 

Deţinută de Renault din 1999, Dacia a fost o poveste de succes pentru producătorul auto francez. 

Modelul său cel mai ieftin, care nu are ferestre electrice sau instalaţie stereo şi vine în doar două 

culori, porneşte de la aproximativ 8.000 de euro în Europa de Vest, mai puţin decât ofertele de 

bază ale rivalilor Fiat Chrysler Automobiles şi PSA Group. 

Unii analişti estimează că modelul Duster generează o marjă de operare mai mare de 10%, peste 

producători de automobile premium precum Mercedes-Benz şi BMW. Vânzările Dacia au urcat 

cu 7% anul trecut, în timp ce maşinile marca Renault au scăzut cu 5%. 

Carlos Tavares, actualul CEO al PSA şi fost numărul doi la Renault, a defint la un moment dat 

producătorul auto drept „o sursă de lichidităţi”. 

Investiţiile costisitoare în tehnologii hibride sau electrice pentru îmbunătăţirea performanţei 

emisiilor Dacia i-ar putea afecta marjele de profit. Arndt Ellinghorst, analist la Evercore ISI din 

Londra, consideră că respectarea obiectivelor privind emisiile pentru următorii doi ani va costa 

Dacia aproximativ 671 de milioane de euro sau 1.269 de euro pe unitate, cu posibilităţi reduse de 

a transfera aceste costuri clienţilor săi. 

O purtătoare de cuvânt a Renault a refuzat să comenteze impactul viitoarelor reglementări. 

Renault oferă deja vehicule electrice, începând cu aproximativ 23.000 de euro şi intenţionează să 

înceapă să vândă o versiune hibrid a Renault Clio în 2020, un posibil test pentru o Dacie 

electrificată. 

(Sursa: Mediafax) 
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 Reportaj BBC despre „drumurile criminale ale României” și protestul #șîeu 

Postul BBC Radio 4 va difuza, pe 22 august, un reportaj de 28 de minute despre drumurile 

„criminale” din România, în condițiile în care țara noastră se situează pe primul loc în Europa în 

ceea ce privește rata accidentelor mortale de pe șosele. Anual, în România mor de două ori mai 

multe persoane, comparativ cu media Uniunii Europene și de trei ori mai mult, în comparație cu 

Marea Britanie, informează BBC. 

„Fiecare om din România cunoaște pe cineva care a murit într-un accident rutier”, precizează 

jurnaliștii britanici în prezentarea reportajului care va fi difuzat săptămâna viitoare în Marea 

Britanie. 

Materialul jurnalistic va include și un portret al omului de afaceri Ștefan Mandachi, devenit 

notoriu odată cu inițierea protestului #șîeu și a construirii primului metru de autostradă în 

Moldova. 

(Sursa: Digi 24) 

 

 Patronatele din Construcţii, la şapte luni după OUG 114: Ne aşteptam ca mai mulţi 

români din construcţii să revină în ţară 

Întoarcerea angajaţilor români din străinătate ca să lucreze în domeniul construcţiilor - un 

obiectiv pe care guvernul şi l-a propus odată cu adoptarea Ordonanţei de Urgenţă 114/2018 - nu 

s-a produs la nivelul la care îşi doreau companiile din domeniu, după cum arată oficiali ai 

firmelor din construcţii şi reprezentanţi ai patronatelor din această industrie. 

„Ne aşteptam la rezultate mai vizibile. Nu doar salariul este o motivaţie pentru întoarcerea 

românilor în construcţii, ci există şi alte motive. Măsura salariului minim brut de 3.000 de lei 

este bună, dar nu suficientă. Dacă mărim salariile, dar nu promovăm şi investiţii, nu vom avea 

rezultate“, spune Adriana Iftime, directorul general al Federaţiei Patronatelor Societăţilor din 

Construcţii. 

OUG 114/2018, adoptată la sfârşitul anului trecut, prevede scutirea angajatorului de la plata 

contribuţiilor sociale pentru perioada 1 ianuarie 2019 - 31 decembrie 2028, reducerea 

contribuţiilor sociale ale salariaţilor cu 3,75% şi un salariu minim brut de 3.000 de lei pentru 

angajaţii din construcţii, ceea ce înseamnă un salariu minim net de circa 2.352 de lei (aproape 

500 de euro). 

 

https://www.digi24.ro/stiri/economie/transporturi/reportaj-bbc-despre-drumurile-criminale-ale-romaniei-si-protestul-sieu-1172988
https://www.bbc.co.uk/programmes/m0007rl2
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/suparat-ca-autoritatile-nu-dezvolta-infrastructura-un-afacerist-din-suceava-a-construit-primul-metru-de-autostrada-din-moldova-1092148
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/suparat-ca-autoritatile-nu-dezvolta-infrastructura-un-afacerist-din-suceava-a-construit-primul-metru-de-autostrada-din-moldova-1092148
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Ca urmare a aplicării acestei prevederi, în iunie 2019, salariul mediu net din domeniul 

construcţiilor a fost de 2.940 lei, în creştere cu 48% faţă de iunie 2018, când salariul mediu net în 

acest sector era de 1.986 lei, potrivit datelor INS. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Aurul la al cincilea maxim istoric consecutiv. Care este valoarea la care este cotat un 

gram de aur la BNR 

Gramul de aur a atins marţi al cincilea maxim istoric la rând, la 207,4267 lei gramul, de la 

204,4058 lei gramul luni. 

Creşterea preţului aurului a început miercuri 7 august, când a fost cotat la 202,1739 lei, peste 

preţul înregistrat pe 5 octombrie 2012, de 202,0812 lei. 

Preţul oficial al gramului de aur a crescut la BNR, în prima jumătate a anului, de la 169,8 lei 

gramul pe 3 ianuarie la peste 200 de lei gramul în prezent. 

Preţul aurului înregistrează creşteri importante şi pe piaţa internaţională, unde se situează la 

maximul ultimilor şase ani. La ora transmiterii ştirii, aurul era cotat la 1.526,62 dolari uncia, 

1.504,54 dolari uncia, în creştere cu 1,44% faţă de luni. Preţul este mai redus faţă de maximele 

atinse în 2011, când a depăşit 1.800 de dolari uncia. 

Cursul oficial al euro a fost joi 4,7270 lei, în creştere foarte uşoară, iar dolarul a fost cotat la 

4,2173 lei, în scădere uşoară. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ce anunţă BNR printre rânduri: Vor creşte creditele neperformante, estimăm dublarea 

ratei de nerambursare la împrumuturile ipotecare şi majorarea cu o treime la creditele de 

consum. O astfel de situaţie intervine doar atunci când economia intră în recesiune sau în 

criză 

Creditele neperformante (non-performing loans -NPL) din bilanţurile băncilor s-au înscris din 

nou pe o tendinţă ascendentă, iar pentru 2019 BNR estimează că rata de nerambursare a 

finanţărilor se va înrăutăţi atât la nivelul companiilor, cât şi la nivelul populaţiei. 

Reluarea trendului de creştere a neperformanţei din sistemul bancar vine după ce în ultimii cinci 

ani rata NPL s-a tot restrâns. 
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„Calitatea portofoliului de credite acordate populaţiei s-a îmbunătăţit în anul 2018, rata creditelor 

neperformante reducându-se la 4,6% în decembrie 2018. În structură însă, se observă reluarea 

tendinţei de creştere a creditelor neperformante în cazul creditelor în lei, în special al celor de 

consum“, scrie în Raportul anual al BNR aferent anului 2018. 

Volumul creditelor neperformante în lei s-a majorat cu 6%, până la 2,4 mld. lei anul trecut. 

Creditele neperformante în lei pentru consum negarantate s-au majorat cu 15%, rata NPL 

ajungând la 4%, potrivit datelor BNR. 

BNR estimează că rata de nerambursare în cazul creditelor ipotecare se va dubla în acest an, de 

la 0,3% la finalul lui 2018 la 0,6% în decembrie 2019. În cazul creditelor de consum BNR se 

aşteaptă la o creştere cu o treime a ratei de nerambursare de la 2,6% în decembrie 2018, la 3,5% 

în decembrie 2019. 

Pe de altă parte, la nivelul companiilor BNR prognozează o rată de nerambursare de 4,1% la 

finalul anului, în creştere de la 2,9%.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Datoria publică externă s-a majorat în iunie cu peste 1 mld. euro. De la începutul anului, 

datoria externă totală, publică şi privată, a crescut cu 4,2 mld. euro şi a ajuns la 103,6 mld. 

euro 

Datoria publică externă a României s-a majorat în iunie 2019 faţă de luna precedentă cu mai bine 

de 1 mld. euro. De la începutul anului, datoria publică externă a României a crescut cu mai bine 

de 3 miliarde de euro, arată datele publicate ieri de Banca Naţională a României. 

Datoria externă pe termen scurt care, în cea mai mare parte, este a multinaţionalelor, a scăzut în 

luna iunie cu circa 700 mil. euro.  Datoria externă pe termen scurt a înregistrat la în iunie 2019 

nivelul de 33.310 mil. euro (32,1% din totalul datoriei externe), în creştere cu aproape 6% de la 

începutul anului, mai notează BNR. 

 De la începutul anului, datoria externă totală a României a crescut cu 4,2 mld. euro şi a ajuns la 

103,6 mld. euro. Ultimele date de la Ministerul de Finanţe indică o datorie publică totală de 9,5 

mld. lei (circa 2 mld. euro) la finele lunii mai a acestui an. Datoria publică este la un nivel de 

35,1% (339,6 mld. lei) din PIB-ul României, un nivel considerat sustenabil de analişti. Datoria 

internă totală a administraţiei publice a ajuns în luna mai a acestui an la 175,6 mld. lei, avansând 

de la începutul anului cu 3,4 mld. lei. 

Deşi datoria nominală creşte, România are una dintre cele mai mici datorii publice ca pondere în 

PIB, de 35%. 
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Tratatul de la Maastricht permite ţărilor membre UE o datorie publică de maximum 60% din 

PIB, însă economiştii avertizează că, pentru ţări cu economii relativ mici, cum este România 

(219 mld. euro PIB prognozat în 2019), nivelul maxim de îndatorare ar trebui să se oprească 

înaintea pragului de 45% din PIB. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Deficitul de cont curent a crescut cu 38% în semestrul I, an/an, la peste 5 mld. de euro. 

Deficitul contului curent este ţinut în frâu de excedentul înregistrat în zona serviciilor – un 

plus de 4 mld. euro în primele şase luni din an 

 

 

Deficitul de cont curent la şase luni din 2019 a ajuns la 5,1 miliarde de euro – cel mai mare 

înregistrat în primul semestru dintr-un an din 2008 încoace. În acest ritm, deficitul de cont curent 

va depăşi la final de an 5% din PIB, o limită dincolo de care problema finanţării deficitului 

devine una serioasă. 

Potrivit datelor publicate marţi de BNR, în primele şase luni din an contul curent al balanţei de 

plăţi a înregistrat un deficit de 5,1 miliarde euro, comparativ cu 3,7 miliarde euro în perioada 

ianuarie - iunie 2018. 
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Deficitul de cont curent a crescut puternic ca urmare a majorării cu aproape 1,5 miliarde de euro 

a deficitului comercial comparativ cu aceeaşi perioadă a anului trecut. Deficitul comercial a 

ajuns la 7,5 miliarde de euro în primele şase luni din an, un avans de 24% faţă de aceeaşi 

perioadă a anului 2018. 

Deficitul contului curent este ţinut în frâu de excedentul înregistrat în zona serviciilor – un plus 

de 4 miliarde de euro în primele şase luni din an. 

În situaţia curentă, economiştii văd deficitul de cont curent apropiindu-se sau chiar sărind peste 

bariera de 5% din PIB. Prognza de deficit a Băncii Transilvania este de 5% din PIB, iar a ING 

Bank de 5,4% din PIB. 

În zona serviciilor, unde balanţa înregistrează excedent, transporturile consemnează cel mai bun 

rezultat – 2 miliarde de euro excedent în primele şase luni. Gustul cetăţenilor români pentru 

călătoriile în străinătate a adus un gol în balanţă de 852 de milioane de euro (cheltuieli în 

străinătate de 1,9 miliarde de euro şi cheltuieli ale străinilor în România de 1,06 miliarde de 

euro). Statistica BNR mai arată că investiţiile directe ale nerezidenţilor în România au însumat 

2,3 miliarde de euro (comparativ cu 1,78 mld. euro la şase luni din 2018), din care participaţiile 

la capital (inclusiv profitul reinvestit net estimat) au fost de 1,76 mld. euro, iar creditele intragrup 

(împrumuturile companiilor-fiice de la companiile-mamă din străintate) au fost de 560 milioane 

euro. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Fifor, despre întâlnirea cu ambasadorul Germaniei: A fost de acord cu relansarea 

dialogului privind aderarea României la Schengen 

Ministrul interimar al Afacerilor Interne, Mihai Fifor, a transmis că ambasadorul Germaniei la 

Bucureşti, Cord Meier-Klodt, într-o discuţie cu oficialul din Guvern, a fost de acord cu 

relansarea dialogului privind aderarea României la Spaţiul Schengen. 

"Astăzi (marţi-n.red.), am avut plăcerea să îl reîntâlnesc pe ambasadorul Republicii Federale 

Germania la Bucureşti, domnul Cord Meier-Klodt. Am avut astfel, prilejul să discutăm despre 

continuarea şi consolidarea colaborării tradiţionale româno-germane, mai ales în domeniul 

combaterii infracţiunilor transfrontaliere grave, precum traficul de persoane, traficul de droguri şi 

migraţia ilegală. Am reiterat disponibilitatea MAI de a se implica în noi activităţi de prevenire şi 

combatere a criminalităţi, precum şi de a continua toate proiectele derulate în beneficiul 

cetăţenilor din Germania şi România", a scris marţi seară, pe Facebook, ministrul interimar al 

Afacerilor Interne, Mihai Fifor. 
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Potrivit acestuia, ambasadorul a apreciat rezultatele obţinute de România, pe timpul deţinerii 

Preşedinţiei Consiliului UE şi, de asemenea, a fost de acord cu relansarea dialogului privind 

aderarea ţării noastre la Spaţiul Schengen. 

La începutul lunii, ministrul pentru Mediul de Afaceri, Comerţ şi Antreprenoriat, Ştefan-Radu 

Oprea, a anunţat că autorităţile române au transmis Franţei şi investitorilor francezi o cerere de 

sprijin pentru aderarea României la Spaţiul Schengen, ceea ce ar conduce la diminuarea 

substanţială a costurilor pentru firme şi cetăţeni. 

Ministrul de Externe Ramona Mănescu a declarat că în mandatul ei intrarea României în Spaţiul 

Schengen va fi o prioritate. Ea a precizat că în ceea ce priveşte aderarea ţării noastre jumătate din 

componenţa Consiliului European e pro, iar jumătate contra. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Donald Trump, invitat de Klaus Iohannis să vină în România. Vizele pentru SUA, pe 

agenda discuțiilor 

Președintele Klaus Iohannis îi va adresa din nou președintelui american Donald Trump o 

invitație de a vizita în viitorul apropiat România. Invitația va fi adresată cu ocazia întâlnirii dintre 

cei doi șefi de stat care va avea loc pe 20 august, la Casa Albă. 

„Voi reitera invitația către Trump să vină în România, el are permanent această invitație.”, a spus 

președintele într-o discuție informală cu jurnaliștii, precizând că este însă puțin probabil ca 

această vizită să fie concretizată în perioada următoare, din cauza perioadei electorale din ambele 

state. 

O temă de interes pentru partea română este cea a vizelor pentru SUA. 

„Voi aborda și chestiunea care trenează de multă vreme și nu am de gând să o las neabordată, cea 

a vizelor.”, a precizat președintele 

Klaus Iohannis și Donald Trump vor aborda și mai multe teme de interes în legătură cu 

parteneriatul strategic dintre cele două țări. 

„Pentru mine e foarte importantă această vizită. E o întâlnire pe care am dorit-o și eu și 

președintele Trump de ceva vreme. Sunt chestiuni extrem de importante care trebuie reiterate în 

Parteneriatul Strategic. Aspecte legate de NATO, cheltuielile pentru apărare, relația pe energie, 

relația economică,  relație care e în dezvoltare.”, a mai spus Klaus Iohannis. 

(Sursa: Digi 24) 

https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/donald-trump-invitat-de-iohannis-sa-vina-in-romania-vizele-pentru-sua-pe-agenda-discutiilor-1172942
https://www.digi24.ro/stiri/actualitate/politica/donald-trump-invitat-de-iohannis-sa-vina-in-romania-vizele-pentru-sua-pe-agenda-discutiilor-1172942


21 
 

 ISMB şi FNAP Bucureşti recomandă părinţilor să nu contribuie cu bani pentru activităţi 

complexe de igienizare şi reabilitare a şcolilor 

 

Inspectorul şcolar general, Ioana Mihaela Neacşu, şi preşedintele Federaţiei Naţionale a 

Asociaţiilor de Părinţi - Bucureşti, Eugen Ilea, recomandă părinţilor să nu se implice financiar în 

desfăşurarea de activităţi "complexe" de igienizare şi de reabilitare a spaţiilor şcolare, aceste 

acţiuni aflându-se "în responsabilitatea exclusivă" a autorităţilor administraţiilor publice locale. 

 

"Referitor la situaţia pregătirii unităţilor de învăţământ sub aspectul igienizării şi reabilitării 

pentru începutul anului şcolar 2019-2020, Inspectoratul Şcolar Bucureşti, reprezentat de 

Inspectorul Şcolar General, Ioana Mihaela Neacşu, şi preşedintele Federaţiei Naţionale a 

Asociaţiilor de Părinţi Bucureşti, Eugen Ilea, recomandă asociaţiilor de părinţi şi comitetelor de 

părinţi ale claselor să nu se implice în activităţi complexe de igienizare şi de reabilitare a spaţiilor 

şcolare, aceste acţiuni aflându-se în responsabilitatea exclusivă a autorităţilor administraţiilor 

publice locale", se arată într-un comunicat de presă al ISMB. 

 

ISMB şi FNAP Bucureşti precizează că încurajează comunicarea directă a reprezentanţilor 

părinţilor cu directorii unităţilor de învăţământ, în vederea prioritizării investiţiilor care trebuie 

realizate şi a finalizării tuturor lucrărilor până la debutul anului şcolar 2019-2020. 

 

"Apreciem că rolul de susţinător al activităţilor din şcoli pe care le au asociaţiile de părinţi 

trebuie să se manifeste în principal în zona procesului educaţional şi să nu greveze asupra 

bugetului familiilor elevilor, prin activităţi care nu aparţin ca responsabilitate acestora", explică 

sursa citată.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Rocada inedita in Ministerul Apararii: Dancila a schimbat intre ei doi secretari de stat, 

unul de la PSD si unul de la ALDE 

 

Premierul Viorica Dancila i-a schimbat intre ei pe secretarii de stat din Ministerul Apararii 

Nicolae Nasta si Doru-Claudian Frunzulica. 

 

Potrivit unor decizii ale premierului Viorica Dancila, publicate marti in Monitorul Oficial, 

Nicolae Nasta a fost eliberat din functia de secretar de stat si sef al Departamentului pentru 

politica de aparare, planificare si relatii internationale, iar Doru-Claudian Frunzulica a fost 

eliberat din functia de secretar de stat si sef al Departamentului pentru armamente, din cadrul 

Ministerului Apararii Nationale, relateaza Agerpres. 

 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2019/08/13/secretarii-de-stat-de-la-mapn-nasta-si-frunzulica-schimb-de-functii-prin-decizii-ale-premierului--355576
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Prin alte doua decizii ale premierului, Nasta a fost numit in locul lui Frunzulica si Frunzulica in 

locul lui Nasta. 

 

Doru Claudian Frunzulica (PSD) fusese numit in MApn prin decizie publicata in data de 5 

iulie in Monitorul Oficial. El a fost deputat PSD (2008-2012), iar apoi europarlamentar UNPR in 

legislatura 2014-2019, mandat in care a revenit in PSD. 

 

In schimb, Nicolae Nasta a ajuns in MApN in 2017, cand era secretar general al ALDE. El fusese 

anterior senator de Ilfov din partea PNL, dupa care migrase la partidul lui Tariceanu. 

Conform Hotnews, Nasta avea atunci o avere impresionanta si se remarcase prin diverse legaturi 

cu personaje controversate din Ilfov. 

 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Dancila lasa marile proiecte de infrastructura in mainile omului lui Voiculescu. Bogdan 

Pascu - atunci si acum 

 

Cabinetul Dancila a insarcinat un fost consilier al lui Dan Voiculescu - angajat in trecut la 

Antena 1 si la Grivco - cu promovarea si monitorizarea marilor proiecte de infrastructura din 

Romania. 

 

Cabinetul Dancila a dat inca de la inceputul lunii iulie o hotarare prin care a infiintat 

Departamentul pentru dezvoltare, promovare si monitorizare a proiectelor de investitii in 

infrastructura. 

 

Aceasta structura ar urma, potrivit Executivului, sa coordoneze implementarea unora dintre 

marile proiecte promise de guvernarea PSD-ALDE. 

 

Printre ele: Autostrada Ploiesti-Brasov, Autostrada Unirii, Drumul Express Craiova-Pitesti, 

Autostrada Pitesti-Sibiu, Podul peste Dunarea dintre Braila si Tulcea, clinica medicala dr. 

Calistrat Grozovici, aeroportul international de la Galati, pasajul de la Drajna si hidrocentrala cu 

pompaj de la Tarnita-Lapustesti. 

 

Intr-o prima etapa, mai sustine Guvernul, acest departament ar urma sa se ocupe de 

implementarea a 12 mari proiecte, urmand apoi sa preia si altele. 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-esential-21677831-cine-este-nicolae-nasta-nou-secretar-stat-ministerul-apararii-care-sunt-legaturile-sale-personaje-controversate-din-ilfov.htm
https://lege5.ro/Gratuit/gmztqojvge4q/hotararea-nr-474-2019-privind-infiintarea-organizarea-si-functionarea-departamentului-pentru-dezvoltare-promovare-si-monitorizare-proiecte-de-investitii-in-infrastructura
https://lege5.ro/Gratuit/gmztqojvge4q/hotararea-nr-474-2019-privind-infiintarea-organizarea-si-functionarea-departamentului-pentru-dezvoltare-promovare-si-monitorizare-proiecte-de-investitii-in-infrastructura
https://lege5.ro/Gratuit/gmztqojvge4q/hotararea-nr-474-2019-privind-infiintarea-organizarea-si-functionarea-departamentului-pentru-dezvoltare-promovare-si-monitorizare-proiecte-de-investitii-in-infrastructura


23 
 

Potrivit informatiilor Ziare.com, inca de la infiintarea departamentului, de coordonarea 

activitatilor s-a ocupat Bogdan Pascu. Ulterior, printr-o decizie semnata de Viorica Dancila si 

publicata in Monitorul Oficial pe data de 12 august, Pascu a fost numit oficial la conducerea 

departamentului. 

Cine este noul coordonator al marilor proiecte de infrastructura din Romania? Potrivit unui CV 

postat pe retelele de socializare, Pascu a fost consilier al presedintelui la Grupul Industrial 

Voiculescu si Compania (Grievco) . Ulterior, a lucrat tot in companiile familiei lui Dan 

Voiculescu, dar ca partener la Antena 1 Calarasi SRL. 

 

Pascu a avut si functii publice. Printre altele, in 2006, a fost vicepremier. Apoi, a mai lucrat pe 

post de consilier de secretar de stat la Ministerul Transporturilor, dar s-a ocupat si de proiecte 

pentru CNADNR, actuala Companie Nationala de Administrare a Infrastructurii Rutiere 

(CNAIR). 

 

Bogdan Pascu a facut parte, apoi, din consiliul director al Autoritatii Metropolitane de Transport 

Bucuresti (AMTB). 

 

Potrivit CV-ului, in prezent Bogdan Pascu este director al Constitrans SRL. 

 

Ramane de vazut daca Bogdan Pascu isi va pastra functia de director in societate, in conditiile in 

care unele dintre contractele incheiate de Consitrans cu CNAIR vizeaza proiecte la a caror 

implementare ar trebui sa vegheze chiar Departamentul pentru dezvoltare, promovare si 

monitorizare a proiectelor de investitii in infrastructura. 

 

Spre exemplu, potrivit informatiilor Ziare.co, departamentul ar trebui sa monitorizeze realizarea 

Drumului Express Craiova-Pitesti. In paralel, insa, Constitrans SRL are niste contracte cu 

CNAIR pentru portiuni ale acestui drum, dupa cum se arata pe site-ul institutiei. 

 

Mai multe detalii despre contractele in baza carora Consitrans SRL lucreaza cu CNAIR puteti 

afla dintr-un document public al institutiei: 

Situatia lucrarilor in desfasurare, comunicata de CNAIR 

 

Ramane sa vedem cum va reusi noul responsabil pe probleme de infrastructura mare sa sustina 

implementarea unor proiecte ca hidrocentrala Tarnita-Lapustesti (despre care energeticienii 

sustin ca nu e rentabila), ca aeroportul de la Galati (despre care specialistii consultati 

de Ziare.com spun ca nu ar fi rentabil) sau ca autostrada Ploiesti-Brasov, pe care statul nici 

macar nu reuseste sa o inceapa. 

 

(Sursa: ziare.com) 

https://www.linkedin.com/in/bogdan-pascu-65b5941b/
https://www.linkedin.com/in/bogdan-pascu-65b5941b/
http://s1.ziareromania.ro/?mmid=235ef56077e00e93f9
http://www.ziare.com/economie/productie/dupa-canalul-bucuresti-dunare-dancila-promite-hidrocentrala-de-1-miliard-de-euro-ideea-a-aparut-in-1975-dar-nimeni-nu-a-reusit-sa-o-puna-in-practica-1552213
http://www.ziare.com/economie/productie/dupa-canalul-bucuresti-dunare-dancila-promite-hidrocentrala-de-1-miliard-de-euro-ideea-a-aparut-in-1975-dar-nimeni-nu-a-reusit-sa-o-puna-in-practica-1552213
http://www.ziare.com/economie/infrastructura/pro-infrastructura-aeroportul-promis-de-ministrul-cuc-la-galati-nu-merita-construit-de-ce-ar-fi-mai-bine-sa-investim-in-sosele-1562584
http://www.ziare.com/economie/infrastructura/pro-infrastructura-aeroportul-promis-de-ministrul-cuc-la-galati-nu-merita-construit-de-ce-ar-fi-mai-bine-sa-investim-in-sosele-1562584
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 Mai multe grupuri civice cer autorităţilor să „reconsidere” locul amplasării Muzeului 

Holocaustului 

Mai multe grupuri civice solicită Ministerului Culturii şi Primăriei Capitalei să „reconsidere” 

decizia de amplasare a Muzeului Holocaustului în grădina Muzeului Antipa, întrucât acela ar fi 

unul din puţinele spaţii verzi din centrul Bucureştiului. 

Mai multe grupuri civice din Bucureşti au solicitat, marţi, prin intermediul unei scrisori deschise, 

atât Ministerului Culturii, cât şi Primăriei Capitalei să „reconsidere” decizia de amplasare a 

Muzeului Holocaustului în grădina Muzeului Antipa, întrucât aceasta e unul din puţinele spaţii 

verzi din centrul municipiului, iar în contextul „recordurilor nedorite privind poluarea”, 

înregistrate la nivelul Bucureştiului, dispariţia acestui spaţiu ar afecta şi nemulţumi o bună parte 

din populaţie. 

Reprezentanţii grupurilor civice din Bucureşti au invocat în scrisoarea deschisă şi faptul că 

Grădina Muzeului Antipa a fost „permanent folosită pentru activităţile specifice acestei instituţii, 

şi ar fi normal ca acest lucru să se întâmple la fel şi de-acum încolo”. 

„Nu avem nicio îndoială că înfiinţarea unui Muzeu al Holocaustului este o chestiune pe deplin 

justificată şi necesară. De aceea, suntem convinşi că pentru această instituţie se poate găsi un 

amplasament potrivit. Spre exemplu, zona Unirii (Biblioteca Naţională) sau, de ce nu, fostul 

Depou STB Victoria, situat chiar în Piaţa Victoriei – pe care am înţeles că Primăria Capitalei ar 

dori să-l dezafecteze”, au completat aceştia. 

Scrisoarea deschisă adresată Ministerului Culturii şi Primăriei Capitalei a fost semnată de mai 

multe grupuri civice din Capitală: Grupul Civic Iancului, Grupul Iniţiativa Favorit, Asociaţia 

Iniţiativa Prelungirea Ghencea, Iniţiativa Civică Lacul Tei, Grupul de Oponenţă Ciurel – A1, 

Grupul Parcul Herăstrău, Grupul de Iniţiativă Civică Sala Palatului. 

Viorica Dăncilă a anunţat, la finele lunii iulie, că Guvernul va înfiinţa Muzeul Holocaustului 

lângă Muzeul Antipa, dacă această locaţie este cea mai potrivită în urma unei analize. Premierul 

a adăugat, tot la acel moment, că urmează să fie luată o Hotărâre de Guvern în acest sens, în cel 

mai scurt timp posibil. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Ambasada Frantei propune ONG-urilor cofinantare de pana la 5.000 de euro pentru 

proiecte privind dezvoltarea durabila 

 

Ambasada Frantei si Institutul Francez din Romania propun o cofinantare de pana la 5.000 de 

euro organizatiilor non-guvernamentale care implementeaza proiecte privind dezvoltarea 

durabila. 
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"Tematicile de anul acesta coincid cu trei dintre cele 17 obiective stabilite de catre 

Organizatia Natiunilor Unite in materie de dezvoltare durabila: incluziunea socio-

economica a comunitatilor vulnerabile, protectia biodiversitatii acvatice si aplicarea Conventiei 

ONU cu privire la drepturile copilului. 

 

Politica de cooperare internationala a Frantei acorda o atentie deosebita organizatiilor societatii 

civile, pe care le considera actori esentiali in elaborarea politicilor publice inclusive si durabile. 

Astfel, Ambasada Frantei in Romania si Institutul Francez ofera de cativa ani sprijin tehnic si 

financiar pentru punerea in aplicare a proiectelor inovatoare ale ONG-urilor romanesti, precum si 

pentru actiuni de structurare a societatii civile", informeaza Ambasada Frantei prin intermediul 

unui comunicat. 

 

Data limita pentru inscrieri este 2 septembrie. 

 

(Sursa: Agerpres) 

  

CEZ poate incepe vanzarea activelor din Romania dupa ce a obtinut 335 milioane de euro 

in Bulgaria 

CEZ, companie detinuta in proportie de 70% de statul ceh, ar putea da prioritate vanzarii 

activelor sale din Romania mai tarziu in acest an, a anuntat marti cea mai mare companie de 

utilitati din Europa Centrala, ca parte a programului destinat platii unor dividende speciale 

actionarilor, transmite Reuters. 

 

In iunie, compania bulgara Eurohold a semnat un acord privind achizitionarea activelor CEZ din 

Bulgaria pentru 335 de milioane de euro (376 milioane de dolari) . Tranzactia face parte din 

strategia CEZ de a se concentra pe piata din Cehia. 

 

Directorul financiar Martin Novak a anuntat ca CEZ analizeaza vanzarea activelor din Romania, 

Turcia si Polonia, dupa iesirea de pe piata din Bulgaria. 

 

"Luam in considerare si Romania ... unde am putea incepe cu toata seriozitatea la finalul anului. 

De asemenea ne uitam activele din Polonia si, desigur, Turcia este intotdeauna o optiune, daca va 

exista o oferta buna", a declarat Novak. 

 

Castigurile obtinute in urma vanzarii activelor ar putea fi folosite pentru reducerea gradului de 

indatorare, pentru oportunitati de investitii in Cehia si pentru plata unor dividende extraordinare 

actionarilor, au afirmat recent directorii companiei cehe de utilitati. 
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"Vom dezvolta o abordare mult mai detaliata a castigurilor, pe masura ce vindem activele. Dar 

cu siguranta ne vom asigura ca actionarii nostri primesc dividende bune", a precizat un membru 

al Board-ului, Pavel Cyrani. 

 

Acesta a adaugat ca CEZ nu este fortat sa vanda iar grupul se bazeaza pe majorarea pretului 

electricitatii si pe cresterea retelei sale de distributie si a serviciilor in domeniul energiei pentru a 

contracara castigurile pierdute in urma vanzarii activelor. 

 

Ondrej Safar, country manager CEZ Romania, a declarat luna trecuta ca firma ceha de utilitati nu 

se grabeste sa vanda activele din Romania si isi continua proiectele de aici, intrucat considera ca 

piata romaneasca este una dintre cele mai stabile din regiune. 

 

"Pe data de 26 iunie, actionarii grupului au votat o noua strategie, care descrie principalele 

directii de dezvoltare in viitor si care include renuntarea la activele din Romania. Acum incepem 

sa lucram la partea pregatitoare a procesului de vanzare, insa este prea devreme sa apreciem ceva 

despre urmatorii pasi. Nu ne aflam sub presiunea timpului sa facem acest lucru pe termen scurt", 

a aratat Safar. 

 

El considera ca activitatea CEZ in Romania este una de succes, care va atrage oferte competitive 

din partea celor interesati. 

 

Grupul CEZ Romania a incheiat anul 2018 cu un EBITDA de 395 milioane de lei, in crestere cu 

33 de milioane de lei fata de anul anterior. 

 

Compania este prezenta pe piata din Romania din 2005, cand a cumparat fost filiala de distributie 

si furnizare a energiei Electrica Oltenia, care alimenteaza sapte judete. CEZ detine in Romania si 

cel mai mare parc eolian terestru din Romania, cu o capacitate de 600 de MW.  

 

(Sursa: Business24) 

 

 Rodin Traicu (CNCAN): Agenţia Internaţională pentru Energie Atomică nu a publicat 

depăşiri ale radioactivităţii la nicio staţie, la nivel mondial 

 

Agenţia Internaţională pentru Energie Atomică de la Viena nu a publicat depăşiri ale nivelului de 

radioactivitate la nicio staţie din lume, potrivit preşedintelui Comisiei Naţionale pentru Controlul 

Activităţilor nucleare (CNCAN). 
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Acesta a precizat că încă de joia trecută au început să fie efectuate măsurători ale radioactivităţii 

pe teritoriul României, care nu au semnalat depăşiri ale nivelului de 5 bq/mc. 

 

"Aflând că a existat un incident cu posibile influenţe radiologice, conform procedurilor interne, 

ofiţerul de serviciu al CNCAN joi a luat legătura cu ofiţerul de serviciu de la Inspectoratul 

General pentru Situaţii de Urgenţă pentru a verifica informaţia din mai multe surse. Am fost 

informat în paralel de către ofiţerul de serviciu şi am dat dispoziţie şi am început să analizăm 

situaţia măsurătorilor care se fac pe tot teritoriul României de către cele 17 laboratoare care 

măsoară radioactivitatea mediului atât în aer cât şi în apă, aerosoli cât şi radiaţiile gamma, al 

căror raport îl primim prin laboratorul de referinţă în domeniul monitorizării radioactivităţii 

mediului. Pot să vă confirm că în toată această perioadă cât am făcut această monitorizare pe tot 

teritoriul României radioactivitatea probelor de aerosoli, la o limită de avertizare de 50 Bq/mc şi 

de alarmare de 200 Bq (Becquerel)/mc, nu au depăşit 5 bq/pe mc, la Constanţa având 2 bq/mc, 

iar în Bucureşti 4,5 bq/mc. Cele mai mici valori erau la Arad, Baia, Mare, Sfântu Gheorghe, 

Miercurea Ciuc, Piatra Neamţ şi Babele", a explicat Traicu la Digi 24. 

 

El a adăugat că debitul de doza gamma existent pe teritoriul României, cu limita de avertizare de 

1 microSv/h şi de alarmare 10 microSv/h, a fost, în Bucureşti de 0,08, mai mic de 12 ori, la fel şi 

în la Miercurea Ciuc, Craiova, Ploieşti, valori mai mari, de 0,11, fiind înregistrate la Galaţi, 

Tulcea, Sibiu, Sfântu Gheorghe, Iaşi. 

 

"Facem analize comparative la 24 de ore pentru a urmări orice posibilă modificare a nivelului de 

variaţie a radioactivităţii atât în aerosoli cât şi în depuneri fixe şi în apă, precum şi a radiaţiilor 

gamma şi urmărim şi măsurătorile paralele care se fac în zona centralei de la Cernavodă de 

staţiile de la Constanţa, Slobozia şi Călăraşi, precum şi zona de influenţă a centralei de la 

Kozlodui, staţiile de la Bechet, Zimnicea, Craiova şi Drobeta Turnu Severin", a spus preşedintele 

CNCAN. 

 

Întrebat de unde a primit informaţia referitoare la incidentul din Rusia şi o posibilă depăşire a 

nivelului de radioactivitate, Traicu a răspuns că informaţia a venit pe sursele pe care le are 

CNCAN, sursa principala fiind reglementatorii din Rusia şi Republica Moldova, care au anunţat 

că a fost un incident, dar nu au fost publicate depăşiri pe site-ul niciunei instituţii. 

 

"Noi accesăm site-urile de informaţii ale colegilor noştri, de la regulatorii celorlate ţări, inclusiv 

din Rusia, dar şi Moldova, Ucraina, Bulgaria şi în principal site-ul Agenţiei Internaţionale pentru 

Energie Atomică de la Viena, având în vedere că toate ţările membre ale AIEA, în baza tratatelor 

de acorduri semnate în plan internaţional au obligaţia de a măsura şi de a pune pe site 

informaţiile care indică o depăşire a nivelului de referinţă a radioactivităţii. Pe site-ul 

regulatorului din Rusia nu au apărut depăşiri şi nici în statele limitrofe nouă.  
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Agenţia Internaţională pentru Energie Atomică de la Viena pe site-ul său nu a publicat depăşiri 

ale nivelului de referinţă la nicio staţie, la nivel planetar.(...) Informaţia a venit pe sursele pe care 

le avem, de la regulatorii cu care suntem în legătură. În principal sursa pe care am avut-o a fost 

de la regulatorul din Rusia, dar şi de la cel din Republica Moldova. A venit ştirea că a fost un 

incident. Nu a existat nicio afişare de depăşiri de valori pe site-ul niciunei instituţii. Este uzul ca 

informaţia despre un incident să fie inseminată tuturor şi în primul rând este anunţat Centrul 

Operativ pentru situaţii de Urgenţă al Agenţiei de la Viena, care funcţionează 24 de ore din 24 

pentru a gestiona informaţiile la nivel planetar", a afirmat Rodin Traicu. 

 

Nivelul de radiaţii în oraşul Severodvinsk, regiunea Arhanghelsk (nord-vestul Rusiei), a crescut 

de până la 16 ori la 8 august, după un accident despre care autorităţile ruse au spus ca a implicat 

un test cu rachetă pe o platformă în mare, a anunţat marţi Agenţia meteorologică de stat din 

Rusia (Rosghidromet), citată de agenţia de presă TASS, potrivit Reuters. 

 

Ministerul Apărării rus declarase iniţial că nivelul de radiaţii s-a încadrat în parametri normali 

după incidentul de joi, dar autorităţile din Severodvinsk au semnalat o creştere bruscă a nivelului 

de radiaţii pentru o perioadă scurtă de timp. 

 

Greenpeace a anunţat că nivelul radiaţiilor (de la Severodvinsk) a crescut de 20 de ori. 

 

Agenţia meteorologică de stat din Rusia a apreciat marţi că a fost o creştere de 4-16 ori a 

nivelului de radiaţii, în baza datelor obţinute după măsurarea dozei de radiaţii gamma în şase 

puncte din Severodvinsk. 

 

La 8 august, Sistemul teritorial automat de monitorizare a radiaţiilor (Automatic radiation 

monitoring system) din Arhanghelsk a înregistrat în şase din cele opt puncte monitorizate la 

Severodvinsk depăşirea nivelului de radiaţii gamma de 4-16 ori faţă de indicii normali, a declarat 

un responsabil al Rosghidromet, Iuri Peşkov. 

 

Valoarea medie de radiaţii pentru Severodvinsk este de 0,11 ľSv/h (micro-Sievert/oră). După 

vârful înregistrat de radiaţii în cursul dimineţii, valorile au început să scadă şi la ora locală 14:30 

fondul de radiaţii în oraş a revenit la normal, variind între 0,13 şi 0,16 ľSv/h (micro-Sievert/oră), 

potrivit publicaţiei 29.ru. 

 

Incidentul s-a produs pe o platformă pe mare în apropiere de Severodvinsk. Ministerul Apărării 

rus a comunicat că au decedat două persoane. Ulterior, Agenţia nucleară rusă Rosatom a anunţat 

că cinci dintre angajaţii săi şi-au pierdut viaţa în urma unui test eşuat, iar alţi trei au fost răniţi. 

Ministerul Apărării de la Moscova a clasificat informaţiile despre acest incident, iar comunicatul 

despre creşterea nivelului de radiaţii a fost retras de pe internet. 

(Sursa: Agerpres) 
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 Romanii din Serbia, Ucraina si Bulgaria cer sprijinul statului roman: Cand o sa ne ajute, 

cand ne vom pierde identitatea? 

 

Reprezentantii comunitatilor romanesti din Serbia, Ucraina si Bulgaria au cerut, marti, la 

lucrarile Universitatii de Vara de la Izvoru Muresului, sprijinul statului roman pentru a-si pastra 

identitatea nationala, afirmand ca sunt supusi unui proces continuu de asimilare si 

deznationalizare in tarile in care traiesc. 

 

Dr. Predrag Balasevici, presedintele Partidului Neamului Romanesc din Timoc, Serbia, a vorbit 

despre situatia extrem de dificila a comunitatii romanesti din aceasta zona, care nu dispune de 

scoli si mass media in limba romana si intampina probleme mari in asigurarea accesului la 

serviciu religios in limba materna. 

 

"Suntem o comunitate destul de mare, cu 154 de localitati pur romanesti, 46 de localitati 

mixte, o populatie intre 250 si 300 de mii de romani care niciodata in istorie nu a beneficiat 

de a invata limba romana la scoala. (...) Constiinta nationala a romanilor din Timoc este 

undeva la pamant, din cauza ca asa ne-au tratat sarbii. Dar, pe de alta parte, ce a facut Romania 

in toti anii acesti? A dormit? Nu a facut nimic. (...) Este membru in UE, este partener strategic cu 

SUA, daca Romania astazi nu poate sa ne ajute, ca are un cuvant greu de spus in Balcani, cand o 

sa ne ajute, cand ne vom pierde identitatea? Atunci o sa fie prea tarziu. Orice zi, orice luna, 

orice an pe care le pierdem nu le mai putem intoarce", a declarat Predrag Balasevici. 

 

Acesta a reclamat faptul ca ambasadoarea Romaniei in Serbia nu i-a vizitat niciodata pe 

romanii din Valea Timocului, in cei de trei ani de cand se afla la Belgrad, si ca reprezentantii 

statului romani nu cunosc situatia reala cu care se confrunta acestia si nici nu se implica in 

rezolvarea problemelor lor. 

 

Predrag Balasevici a punctat faptul ca procesul de deznationalizare si asimilare a romanilor din 

Valea Timocului, care dureaza de doua secole, ajunge "intr-o faza finala" si situatia acestei 

comunitati va fi din ce in ce mai grea, daca nu se va face nimic pentru stoparea acestuia proces. 

 

La randul sau, Zavisa Jurj, presedintele Asociatiei pentru Cultura Romanilor-Vlahilor "Ariadnae 

Filum" din Serbia, a spus ca, lipsiti de scoli, mass media sau biserica in limba materna, romanii 

din Valea Timocului se afla in ultima faza de asimilare si ca este nevoie urgenta de sprijinul 

statului roman. 
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El a amintit ca un mare succes al romanilor din Valea Timocului a fost construirea, cu sprijinul 

comunitatii, a zece biserici in care se slujeste in limba romana, dupa 200 ani, dar ca este 

nevoie de o strategie bine gandita a statului roman in ceea ce priveste aceasta comunitate. 

 

"Statul ar trebui sa ne sprijine, nu vorbesc aici de fonduri, ci de o politica, o strategie gandita si 

cand e vorba de noi si Serbia e foarte simplu, pentru ca Romania si Serbia, in 2012, au semnat 

un protocol care prevede ce trebuie facut pentru comunitatea romaneasca din Serbia. Pana 

acum nu s-a implinit nimic. O buna parte din familiile trecute la oras nu-si mai invata copiii 

romaneste, nemaifiind cu bunicii nu mai stiu ce e un obicei, o traditie romaneasca, un dans 

popular romanesc, o sarbatoare. In orase, cred ca zeci de mii de romani sunt pierduti", a 

atentionat Zavuja Jurj. 

 

Pentru pastrarea identitatii romanilor din Timoc, fostul episcop al romanilor din Serbia, 

Preasfintitul Daniel, a solicitat ca protopopiatul ortodox roman al Daciei Ripensis sa fie ridicat 

de Patriarhul Daniel la rangul de "episcopie pentru romanii din Valea Timocului Sarbesc, de pe 

Valea Moravei, din tinutul Homole, dar si pentru romanii din Timocul Bulgaresc". 

 

Reprezentantii romanilor din Timoc au spus ca in zona au existat 17 manastiri romanesti si 82 de 

biserici, care au fost trecute in administrarea Bisericii Ortodoxe Sarbe sau au fost daramate dupa 

trecerea acestui teritoriu sub adnministrarea statului sarb si ca o episcopie este absolut necesara 

pentru pastrarea identitatii romanesti, tinand cont de faptul ca Biserica este singura institutie 

romaneasca din zona. 

 

"Daca dispar scolile, disparem si noi ca natiune, in zona" 

 

La randul sau, Anatol Popescu, presedintele Asociatiei Basarabia a romanilor din regiunea 

Odessa (Ucraina) a vorbit despre agravarea situatiei invatamantului in limbile minoritatilor din 

aceasta tara, punctand faptul ca numarul scolilor cu predare in limba romana este in continua 

scadere, iar disparitia scolilor va duce la disparitia comunitatii romanesti. 

 

"Mai ales in ultimii cinci ani, odata cu agresiunea Rusiei impotriva Ucrainei, s-a agravat 

situatia invatamantului romanesc si in general a invatamantului in limbile minoritatilor 

nationale din Ucraina, din care face parte si minoritatea romaneasca. Profitand de lupta cu 

rusificarea, statul ucrainean, paralel, scapa si de restul elementelor nationale (...) Romanii din 

Ucraina, din cele trei regiuni (Cernauti, Transcarpatia, Odessa - n.red.) aveau 111 scoli, acum doi 

ani in care se predau materiile si in limba romana, dintre care scoli cu predare integrala in limba 

romana sunt foarte putine. Spre exemplu, in Sudul Basarabiei, anul acesta, avem numai doua (...) 

in care invata, in total, aproximativ 450 de copii. Daca dispar aceste scoli, care au rezistat 

peste doua valuri de rusificare si inca se mai mentin peste al treilea val de ucrainizare, daca 

dispar, disparem noi ca natiune, in zona", a aratat Anatol Popescu. 
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Acesta a spus ca asimilarea se face si cu alte metode, cum ar fi ucrainizarea numelor si 

prenumelor romanesti, precum si a toponimelor romanesti in zona, dar si implicarea statului 

ucrainean in Biserica ortodoxa romaneasca. 

 

Reprezentantul romanilor din Ucraina a spus ca trebuie sa se intervina de urgenta prin implicarea 

si prezenta activa a diplomatiei romane si a institutiilor de resort de la Bucuresti. 

 

"Suntem dezamagiti, am avut tot felul de dialoguri cu majoritatea guvernarilor care au fost in 

ultimii 20 ani. (...) Este loc de foarte mult, avem toata deschiderea sa ajutam la o cauza comuna, 

fiindca daca dispare centura de aur a romanilor din jurul Romaniei, are o problema mare 

cetatea noastra, Tara Mama", a spus Anatol Popescu. 

 

Si romanii din Bulgaria au vorbit de procesul de asimilare la care sunt supusi, despre faptul ca nu 

sunt recunoscuti ca minoritate nationala si ca nu au scoli cu predare in limba romana, dar nici 

mass media sau serviciu religios in limba materna, iar ajutorul de la Tara Mama este total 

insuficient. 

 

Politicienii vorbesc despre bani si strategii 

 

Despre "lipsa de implicare ferma a statului roman" a vorbit si deputatul Constantin Codreanu, 

presedintele Comisiei pentru comunitatile de romani din afara granitelor tarii, care a cerut 

aplicarea principiului reciprocitatii in relatia cu statele unde sunt comunitati de romani. Acesta a 

mai aratat ca este important ca Romania sa se ingrijeasca de stimularea invatamantului in limba 

materna in tarile unde sunt comunitati de romanesti, sa vorbeasca de conditionarea sprijinului 

pentru parcursul euroatlantic al acestor tari si sa creasca bugetul alocat romanilor din 

comunitatile istorice. 

 

"Este absolut inexplicabil cum in Romania avem alocate peste 100 de milioane de euro 

minoritatilor nationale, de foarte multe ori minoritati care nu depasesc 10.000 de persoane, iar 

pentru cele cateva milioane de romani din comunitatile istorice si din afara granitelor tarii avem 

un buget minuscul, de zece ori mai mic decat cel alocat minoritatilor nationale (...) Am fost si in 

Ucraina, si in Serbia, si in Bulgaria si in toate cele trei tari asistam la o involutie, la un total 

dezastru, pentru ca, asa cum spun si acesti oameni, in foarte scurt timp vom ajunge fara oameni 

care sa vorbeasca limba romana, fara oameni care sa se identifice ca fiind romani", a spus 

deputatul Constantin Codreanu. 

 

Prezent la lucrari, secretarul de stat in Ministerul pentru Romanii de Pretutindeni, Victor 

Alexeev, a anuntat ca se lucreaza la o noua strategie pentru romanii din afara granitelor, care va 

fi implementata de anul viitor si ca va exista o "carte verde" pentru romanii de pretutindeni, care 

sa le faciliteze accesul pe piata muncii din Romania, dand asigurari ca exista preocupari pentru 
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finantarea proiectelor care sa sprijine cat mai bine comunitatile istorice. 

 

La dezbaterile de la Izvoru Muresului a fost prezent si europarlamentarul PMP Eugen Tomac, 

care i-a invitat pe romanii din afara granitelor sa ii fie parteneri, pentru a putea monitoriza 

situatia in care se afla si a cere respectarea drepturilor lor. 

 

Europarlamentarul a precizat ca va face parte si din comisia pentru munca si va putea interveni 

direct pe langa guvernele statelor unde locuiesc cetateni romani care muncesc in UE, atunci cand 

se confrunta cu probleme sociale, sau ce tin de munca. 

 

Despre situatia romanilor din jurul granitelor, europarlamentarul PMP a spus ca este una 

complicata, sustinand ca statul romana "a abandonat" in ultimii ani comunitatile istorice, care 

sunt extrem de importante in relatia cu statele pe teritoriul carora locuiesc. 

 

Lucrarile Universitatii de Vara de la Izvoru Muresului vor continua miercuri, cand se vor discuta 

problemele cu care se confrunta romanii din Harghita si Covasna. 

 

(Sursa: Agerpres) 

 

 Comisia Europeană impune taxe vamale la importuri de biocarburanţi din Indonezia 

Comisia Europeană a anunţat, marţi, decizia de a impune taxe vamale la importurile de 

biocarburanţi din Indonezia, în contextul suspiciunilor privind alocarea de subvenţii de stat, 

informează site-ul cotidianului Le Figaro. 

Noua reglementare, publicată în Jurnalul Oficial, impune taxe vamale cuprinse între 8% şi 18% 

asupra importurilor de biocarburanţi care sunt subvenţionate de statul indonezian. 

"O investigaţie a Comisiei Europene a evidenţiat că producătorii indonezieni de biocarburanţi 

beneficiază de subvenţii, de avantaje fiscale şi de acces la materii prime la preţuri sub cele de pe 

piaţă. Acest lucru riscă să genereze prejudicii economice pentru producătorii din Uniunea 

Europeană", subliniază Executivul UE. 

Comisia Europeană precizează că aceste drepturi compensatorii sunt provizorii şi că 

investigaţiile continuă, cu posibilitatea de a impune măsuri definitive până la jumătatea lunii 

decembrie. 

Conform cifrelor Uniunii Europene, piaţa europeană de biocarburanţi are o cifră de afaceri de 

nouă milioane de euro anual, iar importurile din Indonezia sunt de 400 de milioane de euro. 

(Sursa: zf.ro) 
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  Boris Johnson admite că un acord comercial cu UE este cel mai important pentru Marea 

Britanie 

Cel mai important acord comercial pe care Marea Britanie trebuie să îl obţină este cu Uniunea 

Europeană, afirmă premierul Boris Johnson, în contextul în care Administraţia Donald Trump 

insistă pentru un tratat cu Londra post-Brexit. 

"Cel mai important acord pe care trebuie să îl elaborăm este un tratat comercial cu prietenii şi 

partenerii noştri de peste Canalul Mânecii", a declarat Boris Johnson, citat de postul Sky News şi 

de agenţia Reuters. 

"Din experienţa mea, americanii sunt într-adevăr negociatori foarte duri şi vom realiza un acord 

major cu ei, care va deschide oportunităţi pentru companii, în special pentru firmele din SUA 

specializate în servicii. Va fi o sarcină dură, dar vom reuşi", a precizat Boris Johnson. 

Noul prim-ministru britanic a adoptat o abordare dură faţă de Uniunea Europeană, respingând 

Acordul Brexit elaborat de fostul Cabinet Theresa May cu Bruxellesul şi afirmând că Marea 

Britanie se va retrage din Blocul comunitar pe 31 octombrie 2019 cu sau fără un nou tratat. 

John Bolton, consilierul pentru Securitate Naţională al preşedintelui american Donald Trump, a 

declarat luni că Statele Unite vor susţine producerea unui Brexit fără acord şi vor facilita 

semnarea rapidă a unui acord comercial bilateral. 

Washingtonul şi Londra elaborează un acord comercial "substanţial", care până acum nu era 

posibil din cauza apartenenţei Marii Britanii la Uniunea Europeană, a declarat la sfârşitul lunii 

iulie preşedintele SUA, Donald Trump, după o conversaţie prin telefon cu noul premier britanic, 

Boris Johnson. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 Jean-Claude Juncker se retrage din viaţa politică după mandatul de preşedinte al CE 

Jean-Claude Juncker afirmă că se va retrage din viaţa politică după încheierea mandatului de 

preşedinte al Comisiei Europene, informează publicaţiile Tiroler Tageszeitung şi EUObserver. 

"Mulţi ani, am lucrat 12, 14 sau 16 ore pe zi". După încheierea mandatului, "nu voi mai fi activ 

din punct de vedere politic. Voi scrie, voi face plimbări lungi. Nu mă voi mai implica activ în 

actualele politici, cu excepţia cazului în care observ ceva care să mă preocupe foarte mult", a 

declarat Jean-Claude Juncker. 
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Referindu-se la principalele crize din timpul mandatului de preşedinte al Comisiei Europene, 

Jean-Claude Juncker a enumerat situaţia financiară a Greciei, Brexit şi lipsa de solidaritate a 

ţărilor europene în problema imigraţiei. 

(Sursa: Mediafax) 

 


